
З ПЕРШИХ УСТ

ДОВІДКОВО

Відповідно до статті 12 (пункт
14) Закону України «Про соціаль�
ний і правовий захист військо�
вослужбовців та членів їх сімей» —
військовослужбовцям Збройних сил
України, Міністерства внутріш�
ніх справ України, Служби безпеки
України та інших військових фор�
мувань, які беруть участь у вико�
нанні завдань щодо здійснення ан�
титерористичної операції у схід�
них та південно�східних областях
України гарантовано дотримання
їхніх прав на безоплатне отри�
мання земельних ділянок із земель
запасу державної (комунальної)
власності для будівництва та об�
слуговування жилого будинку, гос�
подарських будівель і споруд (при�
садибна ділянка), ведення садів�
ництва, особистого селянського
господарства та індивідуального
дачного будівництва. 



З ПЕРШИХ УСТ

М айже рік тому, заступа�
ючи на посаду Голови

Держгеокадастру, я декларував,
що у служби, попри широкий
спектр завдань, що стоять перед
нею, немає більш важливого, ніж
забезпечення землею воїнів, які
боронили і продовжують боро�
нити територіальну цілісність на
сході країни, — констатував Мак�
сим Мартинюк. — Я взяв це пи�
тання під особистий контроль і
вимагаю відповідного ставлення
від усіх працівників. Але якщо ми
не будемо вибудовувати цю ро�
боту системно, то просто зайдемо
у глухий кут. Бо у нас весь час
збільшується кількість демобілі�
зованих учасників АТО. Відпо�
відно зростає масштаб проблеми. 

Один із успішних прикладів
систематизації цієї роботи — ми

зарезервували в достатній кіль�
кості земельні ділянки для учас�
ників АТО, які брали участь, за�
раз перебувають там, і хто бра�
тиме участь в антитерористичній
операції на сході нашої держави.
Я примусив кожного керівника
обласних управлінь особисто від�
відати всі ті земельні площі, які
зарезервовані для наших воїнів,
аби пересвідчитися, що та земля
може бути використаною або для
забудови, або для ведення сіль�
ського господарства — залежно
від того, для чого вона виділяти�
меться. 

На сьогодні в нас знаходиться
понад 100 тисяч заяв від учасни�
ків АТО і членів їхніх сімей на
отримання земельних ділянок. Із
них по 70 відсотках заяв вже ви�
несено позитивні рішення. Навіть
у випадках відмови заявникам
робота з ними продовжується.
Основною причиною відмови є
дві підстави. Перша — коли учас�
ник АТО вже використав своє
право на безоплатну приватиза�
цію. Тоді ми пропонуємо йому
скористатися цим правом для
іншої категорії земель. Друга під�
става для відмови — коли земель�
на ділянка, на яку претендують
учасники АТО, раніше комусь
уже передана. Таких випадків не�
багато, але вони є. І всі ці випад�
ки перебувають на контролі у на�
ших керівників. На жаль, з різним
ступенем успіху — це людський
фактор.  

Хочу зазначити: враховуючи
кількість проблемних ситуацій,
які виникали і виникають, ми
прийняли рішення про створен�
ня при Держгеокадастрі спе�
ціального Центру сприяння ви�
діленню земель учасникам АТО.
Його завдання — оперативно
реагувати на всі проблемні пи�
тання, які виникатимуть щодо
передачі земель у власність учас�
никам АТО. Діяльність такого
Центру при Держгеокадастрі від�
буватиметься в абсолютній коор�
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Ветеранів більшає. Вони молод�
шають. Сивина на їхніх скронях
— не вікова ознака, а свідчен�
ня того, що пережили ці люди,
ставши у найскрутніший для
держави час на захист рідної
землі. 
Саме допомога та максимальне
сприяння учасникам антитеро�
ристичної операції в реалізації
їхнього конституційного права
на отримання земельних діля�
нок є пріоритетом у роботі Дер�
жавної служби України з питань
геодезії, картографії та кадаст�
ру. Про це заявив голова ві�
домства Максим МАРТИНЮК на
брифінгу в Кабінеті Міністрів
12 лютого. 

ДОВІДКОВО

Надання у власність земель�
них ділянок здійснюється у по�
рядку, визначеному статтею
118 Земельного кодексу України,
за умови, що учасник бойових дій
не скористався своїм правом на
безоплатне отримання у власність
земельної ділянки та надав від�
повідний документ, що посвідчує
його участь в антитерорис�
тичній операції (посвідчення,
довідка, наказ тощо).

Земельні ділянки можуть бути
надані військовослужбовцям у
власність у межах норм безопла�
тної приватизації, визначених
статтею 121 Земельного кодексу
України, а саме у таких розмірах:
для ведення садівництва — не
більше 0,12 га; для ведення особи�
стого селянського господарства
— не більше 2,0 га; для будівниц�
тва і обслуговування жилого бу�
динку, господарських будівель і
споруд (присадибна ділянка) у
селах — не більше 0,25 га, в сели�
щах — не більше 0,15 га, в містах
— не більше 0,10 га; для індивіду�
ального дачного будівництва — не
більше 0,10 гектара.

—
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динації з обласними центрами,
які створені при облдержадмініст�
раціях. І через постійний обмін
інформацією, сподіваюся, ми зна�
чно покращимо сервіс виділення
землі учасникам АТО. 

О станнім часом у нас було
дві проблемні ситуації, які,

крім всього іншого, потрапили і в
інформаційний простір. Йдеться
про випадок у Закарпатській об�
ласті, де з’явилася і набула широ�
кого розголосу інформація, що
нібито землі, які працівниками
Держгеокадастру призначалися
для учасників АТО, передані ін�
шим особам. Ми детально і дуже
швидко відреагували на це пові�
домлення (воно з’явилося в неді�
лю пообіді, а в понеділок ми вже
мали точну інформацію). Думаю,
підлеглі Геннадія Геннадійовича
Москаля некоректно поінформу�

вали його. Ті землі, про які йшло�
ся, дійсно передбачалися для учас�
ників АТО. Вони дійсно на сього�
дні їм не надані. Але проблема в
тому, що зазначені землі розташо�
вані на території обласного центру
і розпорядження ними відносить�
ся виключно до компетенції Уж�
городської міськради. Тобто, пра�
цівники Держгеокадастру не могли
робити і не робили з цими землями
ніяких дій. 

До речі, органи місцевого само�
врядування, на жаль, майже в по�
ловині випадків відмовляють учас�
никам АТО в наданні ділянок,
мотивуючи тим, що в них немає
вільних земель. Іноді органи місце�
вого самоврядування приймають
парадоксальні рішення. Так, міська
рада одного з райцентрів Вінниць�
кої області прийняла рішення про
передачу учасникам АТО земель�
них ділянок в оренду на два роки.
Логіка такого рішення абсолютно
незрозуміла, оскільки виділення
земельних ділянок — це та неве�
личка компенсація за героїзм і са�
мопожертву, які держава Україна
може надати учасникам АТО. Тож
після мого втручання, міська рада
змінила своє рішення — земля
була передана не в оренду, а у влас�
ність. Більше того, ми по тому
району Вінниччини вишукали до�
даткові резерви і забезпечили зе�
мельними ділянками всіх учасни�
ків АТО, які проживають на тери�
торії цього міста. 

Друга конфліктна ситуація у нас
виникла в Кіровограді. Знову ж
таки щодо забезпечення землею
учасників АТО. На жаль, це пере�
росло в публічні протести. Наша
реакція теж була достатньо швид�
кою. Але, по�перше, ми взагалі
були дещо здивовані виникненням
проблемної ситуації у Кіровог�
радській області, оскільки вона пе�
ребуває в числі найкращих за тем�
пами передачі землі учасникам
АТО. Буквально в грудні ми пере�
дали там 190 га земель. З початку
року — майже 100 наказів було

видано на розробку проектів зем�
леустрою учасникам АТО. І, відвер�
то кажучи, коли з’ясували ситуа�
цію, в область терміново відбула
наша комісія. Керівник обласного
управління Держгеокадастру була
відсторонена на час проведення
службового розслідування. Але пер�
ші результати перевірки показу�
ють, що справді частково пробле�
ма виникла через неякісну роботу
обласного управління, насамперед,
через відсутність комунікації між
учасниками АТО і його працівни�
ками. 

На жаль, для учасників АТО
немає окремих спеціальних проце�
дур — вони такі самі, як і для всіх
громадян. Коли людина отримує
перший наказ на розробку проекту
землеустрою і за півроку не може
довести цю справу до логічного за�
вершення, то терпець може урва�
тися в будь�кого. Тому в Кірово�
граді ця проблема була частково
пов’язана з неналежним виконан�
ням своїх обов’язків керівництвом
обласного управління. А частково
ситуацією скористалися деякі по�
літичні сили, які намагаються в та�
кий сумнівний спосіб набути собі
політичних дивідендів (хоча б міс�
цевого рівня). На сьогодні пробле�
му в Кіровограді вважаю врегульо�
ваною. Ми провели зустрічі з учас�
никами АТО, організували робочу
групу з усунення недоліків у про�
ектах землеустрою. Розпочалася
робота з передачі земель. Зараз вже
йде масове підписання наказів
другої черги проектів землеустрою. 

ДОВІДКОВО

Для Центру буде виділено
окремий кабінет у приміщенні
Держгеокадастру, в якому про�
водитиметься постійний прийом
учасників АТО, надаватимуться
консультації та прийматимуть�
ся заяви. Планується, що в ньому
постійно буде присутній фахі�
вець Держгеокадастру, а також
залучений радник — учасник АТО,
який контролюватиме дотри�
мання процедур та збереження
балансу інтересів між самими
військовослужбовцями. Також в
робочу групу заочно входити�
муть фахівці Держгеокадастру
різного профілю, які можуть
бути оперативно залучені для
консультацій в разі потреби.

У Центрі можна буде ознайо�
митися з атласами вільних зе�
мельних ділянок, зарезервованих
для учасників АТО, зразками та
шаблонами клопотань, а також
зробити копії документів.

Центр допомоги учасникам
АТО почне працювати в березні
2016 року.

ДОВІДКОВО

Станом на 11 лютого 2016
року до органів місцевого само�
врядування та територіальних
органів Держгеокадастру учас�
никами АТО подано 104378 заяв
на отримання земельних ділянок.
Найбільше заяв подано у Київсь�
кій (9932), Львівській (9503), Мико�
лаївській (6032), Волинській (5584)
та Житомирській (5278) областях.
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— Чи може учасник АТО пере�
вірити правомірність відмови на�
дання земельної ділянки?
— На жаль, це складно переві�

рити, оскільки в таких випадках
відповіді мегаказуїстичні. І підста�
вою для відмови є не відсутність
вільної землі як такої, а брак землі,
яка була проінвентаризована, ви�
явлена як вільна і готова для пе�
редачі учасникам АТО чи іншим
категоріям громадян. Думаю, текст
такої відповіді відпрацьований,
відшліфований до бездоганності в
органах місцевого самоврядування
з 2002 року, відтоді, як набув чин�
ності новий Земельний кодекс. І
це така річ, яку перевірити прак�
тично неможливо. Якраз такі ви�
падки є однією з причин конфлік�
тів. Але там, де міська влада пра�
цює з людьми і шукає варіанти
позитивного вирішення питання,
то там його і знаходять. Ми нама�
гаємося все це компенсувати. У нас
єдина область, де відчувається сут�
тєвий дефіцит землі, — це Київ�
ська. Тут у нас є окремий блок
проблем. Їхня суть в тому, що всі
учасники АТО в Києві (їх чимало),
а також в області (найбільше їх у
Білій Церкві) мають отримати зем�
лю. Плюс активна економічна
діяльність в Київській області за
останні 20 років призвела до того,
що фактично всі землі вже були
розподілені. І ми не можемо надати
землі в тих обсягах, які хлопці хо�
чуть отримати. Але ми в діалозі. Як
правило, ми всі проблеми з виді�
лення земель в населених пунктах
беремо на себе і за рахунок при�
міських територій задовольняємо
запит.

— Куди потрібно звертатися, як�
що є письмова відмова?
— По�перше, якщо учаснику

АТО відмовили, в нього завжди
залишається можливість зверта�
тися до того органу, який відмовив
(йдеться про орган місцевого само�

врядування). Якщо так вирішити
питання не вдалося, то він завжди
має можливість звернутися до ор�
гану Держгеокадастру. Інформа�
цію можна отримати в різний
спосіб: прийти на особистий при�
йом до керівника, отримати на на�
шому офіційному сайті інформацію
про ті масиви земельних ділянок,
які зарезервовані для учасників
АТО, або звернутися на нашу гаря�
чу лінію. Звичайно, ми не зможемо
запропонувати ділянку для індиві�
дуального житлового будівництва,
але зможемо надати ділянку під
садівництво. Наприклад, це буде в
приміській зоні. Насправді, вона
мало чим буде відрізнятися від зе�
мельної ділянки під індивідуальне
житлове будівництво. 

— Коли виділяється земля, чи
перевіряється участь заявника в
АТО — чи справді він є таким?
— На жаль, чим ближче земля

знаходиться до великого міста, тим
вища її ціна, і тим більше бажаючих
її отримати в незаконний спосіб. 
Не можу сказати, що підробка доку�
ментів про участь в АТО є якоюсь
масовою, оскільки хлопці знають
один одного в обличчя, вони згур�
товані, самоорганізовані. І це їх
позитивно вирізняє. І ми, до речі,
вдячні учасникам АТО за те, що
вони й нас стимулюють до активної
роботи. Насправді, не можу сказати,
що є велика проблема з наявністю
підроблених документів. Іноді таке
зустрічається. Але в нас налагоджена
чітка взаємодія з відповідними під�
розділами Міністерства оборони і
МВС, іншими структурами, підроз�
діли яких беруть участь в АТО. 

— Скільки земельних ділянок вже
виділено для учасників АТО за
останній рік. В яких містах і об�
ластях їх надано найбільше, а та�
кож скільки ще планується виді�
лити у найближчий час?
— Виділено майже 17,5 тисяч зе�

мельних ділянок, загальна площа

яких понад 11 тис. га. У тому числі
Держгеокадастром було виділено
понад 13 тис. земельних ділянок за�
гальною площею майже 10,5 тис. га.
Тобто, переважна більшість землі
була надана за рахунок держави.
Найбільше земельних ділянок нада�
но у Львівській, Волинській, Київ�
ській, Вінницькій, Кіровоградській
областях. Найменше земельних
ділянок передано у Чернівецькій,
Запорізькій, Полтавській областях.
Причому, у Чернівецькій області це
відбулося внаслідок того, що сама
по собі область найменша за пло�
щею і там не так багато учасників
АТО. А Запоріжжя і Полтавщина,
на жаль, це — аутсайдери, і ми це
визнаємо. Працюємо над тим, аби
збільшити кількість наданих діля�
нок і задовольнити запити усіх учас�
ників АТО. Наскільки мені відомо,
депутати Комітету Верховної Ради
України у справах ветеранів, учас�
ників бойових дій, учасників анти�
терористичної операції та людей з
інвалідністю зараз працюють над
виписуванням закону, який має
чіткіше визначати соціальні гаран�
тії учасників АТО, у тому числі, і
щодо виділення земельних ділянок.
А поки що діємо за таких умов, вна�
слідок чого перманентно в різних
місцях виникають конфлікти. Але
ми вже досягли того, що питома
вага ситуацій, які вимагають опе�
ративного реагування і вирішення, 
як то кажуть, «у ручному режимі»,
значно зменшилася. Ми прагнемо,
щоб їх взагалі не було. Тобто, систе�
ма має працювати, правила повинні
бути одні для всіх. 

Андрій МИХАЙЛИК
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ДОВІДКОВО

Телефон гарячої лінії
Держгеокадастру

0 800 300 808,

години роботи: 
8.00�20.00, 

з понеділка до п’ятниці. 

Дзвінки в межах України —
безкоштовні.

Журналісти поцікавилися в очільника
Держгеокадастру Максима Мартинюка таким:


